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Calla - Sdruģen² pro z§chranu prostŚed²: 
 

Prvn²ch 20 let (1991 ï 2011) 
 

Zvl§ġtn² vyd§n² ļasopisu ń§bl²k speci§l, v nŊmģ najdete informace i fotografie  

o vzniku a prvn²ch dvou desetilet²ch existence naġeho sdruģen². 
 

 

 



Mil® ļlenky, mil² ļlenov®, pŚ²znivkynŊ, pŚ²znivci, kamar§dky a kamar§di,  
 

  kdyģ jsme na loŔsk®m jarn²m vĨboru pŚiġli na to, ģe bude m²t Calla v roce 2011 jiģ dvacet 

let sv® existence a za sebou dvacet let tvrd® pr§ce, ani se n§m vŊŚit nechtŊlo a poŚ§d jsme 

museli znovu a znovu poļ²tat, zda je to pravda. Je. 

     Dovolte mi kr§tk® ohl®dnut² a p§r vzpom²nek. Do 

Cally mŊ pŚivedl Vladislav HeŚmanskĨ, jeden ze 

zakladatelŢ Cally. V roce 1996 jsem nastoupila jako 

asistentka kancel§Śe do jiģ zabŊhl® organizace. Stala se 

ze mŊ Ăprav§ rukañ Dalibora Str§sk®ho, v letn²ch a 

podzimn²ch mŊs²c²ch pak vrchn² Ăhrabaļka, nosiļka, 

paliļkañ na Stropnici. BŊhem ļasu se m§ pr§ce v Calle 

rozġiŚovala, stala jsem se ļlenkou vĨboru, hospod§Śem 

sdruģen², ¼ļetn², v roce 2008 pŚedsedkyn² sdruģen². 

Protoģe jsem souļ§st² Cally i letoġn² rok, m§m tu ļest se 

pod²let na chystanĨch aktivit§ch k oslav§m.  

     PŚemĨġleli jsme spoleļnŊ s naġimi ļlenkami a ļleny, 

jak bychom mohli naġe kulat® vĨroļ² oslavit. Jeden z 

n§padŢ byl uspoŚ§dat vĨstavu, kter§ by n§vġtŊvn²ky 

sezn§mila s Callou historickou a i s tou souļasnou.  

     Jak se Calla mŊnila, rozrŢstala, s kĨm jste se mohli 

za uplynulĨch dvacet let na Calle potkat, jak® aktivity a 

sluģby Calla nab²dla a d§le nab²z², jak® ¼spŊchy m§ za 

sebou, kdo n§s v naġ² pr§ci a ļinnosti podpoŚil, to vġe se dozv²te na n§sleduj²c²ch str§nk§ch 

tohoto Speci§lu, kterĨ mapuje historii Cally, tak jak ji Jana Sequensov§ zachytila na 8 

vĨstavn²ch panelech. A proļ se ń§bl²k Speci§l vŊnuje pr§vŊ vĨstavŊ? Myġlenka byla ta, 

abychom i pro ty z V§s, kteŚ² se nedostanete do ĻeskĨch BudŊjovic v term²nu od 4. ï 29. 

dubna 2011, kdy se vĨstava pod n§zvem ĂCalla: Prvn²ch dvacetñ kon§, pŚibl²ģili onu 

uplynulou dvac²tku. Jak se n§m to podaŚilo, mŢģete posoudit sami. Nad t²m, aby se V§m 

pŚ²jemnŊ ļetly n§sleduj²c² Ś§dky, bude bd²t patron vĨstavy a str§ģce Cally, kter®ho n§m k 

narozenin§m darovala Radanka Pansk§. 

     R§da bych za sebe a za celou Callu, podŊkovala V§m vġem, kteŚ² jste Callu drģeli a 

nad§le drģ²te na nohou, a r§da bych j² popŚ§la energii a s²lu do dalġ² dvac²tky. 

 

Romana Pansk§ 

 

ĂĻas let² jako bl§znivĨ, j§ nechyt²m ho ani vy...ñ 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

      

 

 

 



Calla, jej² lid® a ud§losti 
 

Jak to vġechno zaļalo 
 

     Je 6. Ś²jna 1991. V sal·nku restaurace M§j (dnes Domov dŢchodcŢ) v ĻeskĨch 

BudŊjovic²ch se sch§zej² u stolu tŚi muģi ï Vladislav HeŚmanskĨ, Tom§ġ Malina a Dalibor 

Str§skĨ.  

     Ve 20:00 hodin SEĻ je zah§jena ustavuj²c² valn§ hromada zŚizovatelŢ region§ln² 

organizace nadaļn²ho charakteru ĂKancel§Ś pro ochranu pŚ²rody Callañ.  

     Pr§vŊ vznik§ jedna z nejvĨznamnŊjġ²ch ekologickĨch organizac² na jihu Ļech. 

     Vedouc²m kancel§Śe je jmenov§n Vladislav HeŚmanskĨ, tajemn²kem pak Dalibor Str§skĨ. 

N§zev ĂCallañ je inspirov§n pŚ²rodn² pam§tkou Ăń§bl²kñ s rozs§hlĨm porostem ohroģen®ho 

Ņ§bl²ku bahenn²ho (lat. Calla palustris).  
 

Proļ vlastnŊ Calla vznikla? 
 

     Vġe zaļ²n§ v roce 1988, kdy se parta nadġencŢ sdruģenĨch 

v 7. z§kladn² organizaci Ļesk®ho svazu ochr§ncŢ pŚ²rody 

ĂĻesk® BudŊjovice ï jihñ rozhodne vlastn²ma rukama 

zachr§nit vz§cnĨ kus pŚ²rody, kterĨ je dnes zn§m pod n§zvem 

N§rodn² pŚ²rodn² rezervace BrouskŢv mlĨn. 

     Pozemky v okol² Ś²ļky Stropnice, kde se dnes NPR 

BrouskŢv mlĨn nach§z², byly jeġtŊ pŚed rokem 1989 vybr§ny 

jako n§hradn² rekultivace za zemŊdŊlskou pŢdu, kterou tehdy 

pohltila stavba Jadern® elektr§rny Temel²n.  

     Nikdo uģ ale nezkoumal, jak biologicky cenn® ¼zem² 

kolem pŚirozenŊ meandruj²c² Śeky Stropnice bude rekultivac² 

poġkozeno. Đzem² v ¼seku Đdol² u NovĨch HradŢ ï ByŔov 

sv®mu trpk®mu osudu neuġlo. Pak ale uģ naġtŊst² na sc®nu 

vstupuj² tŚi stateļn² ryt²Śi s kosami, hr§bŊmi, vidlemi, rĨļi, 

lopatami, ale i pilami a sekerami ï Vladislav HeŚmanskĨ, 

Tom§ġ Malina, Dalibor Str§skĨ ï kteŚ² se rozhodnou nivu 

Stropnice a jej² vz§cnou fl·ru a faunu chr§nit. 

     Pr§ce v budouc² rezervaci v roce 1988 prov§d² ļlenov® 7. ZO ĻSOP pod odbornĨm 

veden²m Vladim²ra Molka z pŚ²sluġn®ho refer§tu Okresn²ho n§rodn²ho vĨboru v ĻeskĨch 

BudŊjovic²ch a Stanislava Kuļery z Botanick®ho ¼stavu Ļeskoslovensk® akademie vŊd, 

kterĨ jako vŊdec mŊl zcela jasnou pŚedstavu o tom, co pŚ²rodŊ udŊl§ dobŚe. 
 

Co bylo pŢvodn²m c²lem vzniku Cally? 
 

     Na to se mŢģeme zeptat jednoho ze zakladatelŢ Cally ï Dalibora Str§sk®ho. 

     ĂPŚemĨġleli jsme, jak ochr§nit pŚ²rodnŊ cenn§ ¼zem², jako byla pr§vŊ niva Stropnice, 

pŚed jejich devastac² napŚ. z§stavbou, tŊģbou apod. Vznikla myġlenka tzv. ochrann®ho 

vlastnictv² (pouģili jsme tento pojem patrnŊ jako prvn²). Ġlo o z²sk§n² prostŚedkŢ na vĨkup 

takovĨch pozemkŢ, kter® mŊly vĨznam pro ochranu pŚ²rody, avġak nesplŔovaly vġechna 

krit®ria pro jejich zaŚazen² do s²tŊ st§tem chr§nŊnĨch ¼zem². C²lem bylo vytvoŚit minim§lnŊ 

administrativnŊ a person§lnŊ n§roļnou, ale pŚitom co nejstabilnŊjġ² organizaci, vyuģ²vaj²c² 

pro svou pr§ci jiģ existuj²c² m²stn² odborn® a servisn² kapacity.ñ 

     A tak vznikla Calla... 

 
 

NPR BrouskŢv mlĨn 



     Myġlenka zaloģen² Cally vych§zela 

z jedineļn®ho z§ģitku lid², kteŚ² vlastn²ma 

rukama pŚisp²vali k ochranŊ i z§chranŊ 

vz§cn®ho kusu pŚ²rody pŚed rozp²navost² 

vġemocn®ho investora. Z toho vz§cn®ho 

kusu pŚ²rody se pozdŊji stala N§rodn² 

pŚ²rodn² rezervace BrouskŢv mlĨn, 

vġemocnĨ investor se po nŊkolika zmŊn§ch 

sv®ho obchodn²ho jm®na dnes nazĨv§ 

ĻEZ,a.s. Ne, nikoli, u Ś²ļky Stropnice 

nemŊla vzniknout ģ§dn§ dalġ² zbyteļn§ 

velkoelektr§rna, ale pŚedpŚevratov® pŚedpisy 

ukl§daly investorŢm povinnost Ăhektar za 

hektarñ. Zabral jsi zemŊdŊlskou pŢdu pro stavbu elektr§rny v Temel²nŊ, vr§t²ġ ji zemŊdŊlstv² 

t²m, ģe takzvanŊ zrekultivujeġ nŊkde pozemky dosud zemŊdŊlsky nevyuģ²van®. D§ rozum, ģe 

pr§vŊ takov® pozemky pŚedstavuj² posledn² ¼toļiġtŊ pro vz§cnou fl·ru a faunu. A pr§vŊ 

takovĨch pozemkŢ bylo kolem Ś²ļky Stropnice habadŊj. Đzem² kolem Stropnice v ¼seku 

Đdol² u NovĨch HradŢ ï ByŔov se odpov²daj²c²m zpŢsobem poniļit podaŚilo. D§l uģ naġtŊst² 

ne. Ovġem tenhle vztah energetika ï ochrana pŚ²rody dostala Calla do v²nku a ģije s n²m 

dodnes.  
 

     Doba pro zaloģen² Cally nazr§la v druh® polovinŊ roku 1991, pŚiļemģ prvn² n§vrh statutu 

nov® organizace vznikl jiģ v kvŊtnu 1991. Dozn²valo popŚevratov® nadġen² a oblast ochrany 

ģivotn²ho prostŚed² rozjitŚil razantn² pŚ²chod rakouskĨch Greenpeace na jihoļeskou sc®nu. 

Zaļalo se ukazovat, ģe ¼zem² cenn§ pro ochranu pŚ²rody jsou ohroģov§na nejen rozpadem 

dŚ²vŊjġ²ch hospod§ŚskĨch vazeb a struktur, ale pŚedevġ²m tŊmi jednotlivci, kteŚ² mŊli z§jem 

pro svŢj zisk takov®to vz§cn® lokality likvidovat z§stavbou, tŊģbou apod. Myġlenkou 

ochrann®ho vlastnictv² se tedy zabĨvala jiģ zm²nŊn§ ustavuj²c² valn§ hromada 6. Ś²jna 1991 

v sal·nku restaurace M§j v ĻeskĨch BudŊjovic²ch. Projednala n§vrh statutu, kterĨ 

pŚedpokl§dal vznik region§ln² organizace nadaļn²ho charakteru s n§zvem ĂKancel§Ś pro 

ochranu pŚ²rody ĂCallañ. Valn§ hromada jmenovala t®ģ vedouc²ho kancel§Śe, j²mģ se stal 

Vladislav HeŚmanskĨ, a jej²ho tajemn²ka Dalibora Str§sk®ho.  
 

     Prvn² starost² kancel§Śe bylo 

opatŚit si prostŚedky na ļinnost. 

Ģ§dosti o podporu byly rozesl§ny na 

Ministerstvo ģivotn²ho prostŚed² i na 

Feder§ln² vĨbor pro ģivotn² 

prostŚed², kterĨ v ļervnu 

n§sleduj²c²ho roku pŚispŊl ļ§stkou 

20.000 Kļ. Vybran² podnikatel® 

v regionu obdrģeli dopisy 

pŚedstavuj²c² novou organizaci se 

ģ§dost² o podporu. Odezva na tyto 

dopisy zŢstala doslova nulov§.          

    Prvn² podporu v podobŊ 

z§kladn²ho kancel§Śsk®ho vybaven² 

poskytli Jochen a Erdmuthe Wolterovi z NŊmecka, kteŚ² pŚisp²vaj² po dlouh§ l®ta i finanļnŊ. 

MalĨ stoln² poļ²taļ Apple, tehdy jeġtŊ bez pevn®ho disku, a kop²rku zapŢjļila v²deŔsk§ 

poboļka Greenpeace.  
 

  

NapŚ²men§ Stropnice u NovĨch HradŢ 

Dalibor Str§skĨ studuje hranici NPR BrouskŢv mlĨn 



     JeġtŊ v prosinci 1991 si Calla podala pŚihl§ġku 

ochrann® zn§mky. Logo navrhl tehdy zn§mĨ jihoļeskĨ 

vĨtvarn²k V§clav Johanus a chr§nŊno bylo od poloviny 

n§sleduj²c²ho roku. 
 

     Oproti pŢvodn²m pl§nŢm bylo moģn® zamŊstnat pouze 

jednoho pracovn²ka, tajemn²ka kancel§Śe, a to od 2. 1. 

1992. 
 

     Podpora v tŊģkĨch zaļ§tc²ch byla obzvl§ġtŊ cenn§. Proto vedle jiģ jmenovanĨch je tŚeba 

ocenit dalġ² pŚispŊvatele ļi zadavatele prac², jako byl Verein f¿r Energiepartnerschaft 

zwischen Oberºsterreich und S¿dbºhmen, Environmental Partnership for Central Europe, 

Milieukontakt Ost-Europa, Die zoologische Gesellschaft Braunau am Inn, ochran§ŚskĨ servis 

Gemini-R.  
 

     Zaļ§tkem roku 1992 vedouc² kancel§Śe zpracoval projekt ĂZ§chrana ohroģenĨch 

biotopŢñ, kterĨ pŚedpokl§dal vĨkup 20 ï 30 ha pozemkŢ v pŚ²rodovŊdnŊ cennĨch ¼zem²ch. 

Projekt byl pŚedloģen do konkursu uspoŚ§dan®ho Ministerstvem ģivotn²ho prostŚed². 

Ministerstvo se tehdy rozhodlo vytvoŚit Fond pozemkŢ ve zvl§ġtŊ chr§nŊnĨch ¼zem²ch, ļ²mģ 

vznikl dojem, ģe Callou iniciovan§ z§leģitost ochrann®ho vlastnictv² je vyŚeġena na vyġġ² 

¼rovni. Program Fondu vġak v optim§ln² variantŊ pŚedpokl§dal pŚ²mou spr§vu jen u zhruba 

ļtvrtiny vyhl§ġenĨch maloploġnĨch chr§nŊnĨch ¼zem².  

     Dalġ²m pokusem byl srpnovĨ projekt ĂOchrana a z§chrana chr§nŊnĨch, ohroģenĨch a 

vz§cnĨch biotopŢ v ļeskobudŊjovick®m regionuñ, kterĨ byl jeġtŊ grandi·znŊjġ², kdyģ poļ²tal 

s vĨkupem 440 ï 650 ha a s n§slednou p®ļi o nŊ v rozmez² 4 ï 5 let. Pikantnost spoļ²vala 

v tom, ģe se uch§zel o prostŚedky, kdysi urļen® pro ony nechvalnŊ zn§m® rekultivace za 

z§bory pro stavbu JE Temel²n. Po pŚevratu totiģ rekultivace v povod² Stropnice padly a 

investor jiģ vyļlenŊn® prostŚedky dal k dispozici Okresn²mu ¼Śadu s t²m, aby je rozdŊlil pro 

blaho krajiny. Projekt byl v z§sadŊ pŚijat. Avġaké V pŚ²padŊ pŚepracov§n² projektu na 

jednotliv® akce a z²sk§n² pŚ²sluġn® obce ochotn® o prostŚedky poģ§dat a n§slednŊ je nadaci 

¼ļelovŊ pouk§zat, komise k vyuģit² 

¼ļelovĨch prostŚedkŢ z fondu rezerv a 

rozvoje OkĐ Ļ. BudŊjovice doporuļ² 

tŊmto n§vrhŢm vyhovŊt. V Ś²jnu 1992 

byl projekt skuteļnŊ podle doporuļen² 

z OkĐ rozpracov§n. Jako prvn² mŊla bĨt 

z²sk§na Ăerbovn²ñ pŚ²rodn² pam§tka 

ń§bl²k s rozs§hlĨm porostem Ņ§bl²ku 

bahenn²ho. N§vrh byl postoupen 

Obecn²mu ¼Śadu ve Slavļi. Ten 

postupoval podle pl§nu a v listopadu 

1992 podal ģ§dost refer§tu ģivotn²ho 

prostŚed² OkĐ Ļ. BudŊjovice. Tady 

stopa konļ². Co se dŊlo d§l, n§m jiģ 

nikdo neozn§mil. V ļervenci 1994 Calla 

pos²l§ na Obecn² ¼Śad Slavļe dopis, j²mģ oznamuje, ģe projekt jiģ nen² aktu§ln². Ministerstvo 

ģivotn²ho prostŚed² se totiģ rozhodlo, ģe prostŚednictv²m novŊ vytvoŚen® organizace bude 

samo vykupovat nŊkter® pozemky ve zvl§ġtŊ chr§nŊnĨch ¼zem²ché 

      N§lada  ve spoleļnosti  v  prvn²  pŢli  90. let  prostŊ nebyla  pŚ²liġ  naklonŊna  myġlenk§m  
 

 

   

Autorem naġeho loga je  

V§clav Johanus 

Management v NPR: ruļn² kosen²    



ochrany pŚ²rody a uģ vŢbec ne poskytov§n² prostŚedkŢ na jej² fungov§n² ve formŊ 

ochrann®ho vlastnictv². Po nŊkolika ne¼spŊġnĨch pokusech v tomto smŊru se z Cally 

vyloupla organizace zabĨvaj²c² se pŚev§ģnŊ energetickĨm poradenstv²m. To se uk§zalo 

ģivotaschopnŊjġ²m a poloģilo z§klad dneġn²mu uzn§van®mu postaven² Cally v tomto oboru. 
 

     Prvn²m s²dlem Cally byla kancel§Ś v budovŊ tehdejġ²ch Pozemn²ch staveb v ĢiģkovŊ 

ulici. Snaha o sniģov§n² n§kladŢ n§s pŚimŊla pŚestŊhovat se pozdŊji do kancel§Śe v budovŊ 

ġkoly v NerudovŊ ulici. PŚ²ļinou dalġ² a posledn² zmŊny pŢsobiġtŊ byla potŚeba ġkoly vyuģ²t 

kancel§ŚskĨ prostor pro vlastn² ¼ļely. A tak jsme se ocitli v ulici Fr§ni Ġr§mka. NejdŚ²ve jen 

ve dvou m²stnostech, kdyģ jsme bĨvalĨ byt sd²leli jeġtŊ s Luboġem Klobuġn²kem, pozdŊji 

jsme obsadili i zbytek.  

 

Miln²ky 
 

     6. Ś²jna 1991 se v salonku restaurace M§j konala ustavuj²c² valn§ hromada zŚizovatelŢ 

region§ln² organizace nadaļn²ho charakteru ĂKancel§Ś pro ochranu pŚ²rody Callañ. T²mto 

ofici§lnŊ vznikla Calla. 
 

     Calla nejprve s²dlila v budovŊ 

Pozemn²ch staveb v ļeskobudŊjovick® 

ĢiģkovŊ ulici a pak se pŚestŊhovala do 

budovy uļiliġtŊ v NerudovŊ ulici. Od 

ledna 1997 m§me s²dlo ve Ġr§mkovŊ 

ulici ļ. 35.  
 

     Od 2. ledna 1992 mŊla Calla 

jednoho profesion§ln²ho pracovn²ka, 

tajemn²ka kancel§Śe. Byl j²m Dalibor 

Str§skĨ, kterĨ zajiġŠoval odbornou 

ļinnost na ¼seku energetiky, pŚeklady 

odbornĨch materi§lŢ, organizaļnŊ 

technick® z§leģitosti a ļ§st 

administrativn²ch prac². Vedouc² 

kancel§Śe Vladislav HeŚmanskĨ 
pŢsobil jako dobrovolnĨ pracovn²k, zajiġŠoval mj. odbornou ļinnost na ¼seku ochrany 

biotopŢ. Tom§ġ Malina pom§hal mj. s pŚeklady rŢznĨch textŢ. 
 

     Na konci roku 1994 z nadace odeġel Vladislav HeŚmanskĨ jako vedouc² kancel§Śe i 

ļlen. Valn§ hromada povŊŚila veden²m dosavadn²ho tajemn²ka Dalibora Str§sk®ho. 
 

     4. z§Ś² 1995 se konala 1. ļlensk§ schŢze sdruģen² Calla: Pod vlivem zmŊnŊnĨch 

podm²nek pro financov§n² nevl§dn²ch organizac² a tak® vzhledem k tomu, ģe pŢvodn² c²l ï 

n§kup ochran§Śsky cennĨch pozemkŢ ï se jiģ jevil jako nerealistickĨ, bylo tŚeba se 

orientovat na jin® formy ļinnosti. Bylo rozhodnuto pŚemŊnit nadaci na obļansk® sdruģen².   
                                                                                                                                                                                                                             

     V r. 1998 jsme se Calla stala form§lnŊ plnĨm ļlenem Zelen®ho kruhu, tedy stŚeġn² 

organizace ekologickĨch organizac². 

 
 

  

 

 
    

Calla dnes s²dl² v ulici Fr§ni Ġr§mka 35 



     V Ś²jnu 1999 vyġlo 1. ļ²slo zpravodaje ń§bl²k, jehoģ podobu 

mu vtiskl Edvard Sequens (s grafickĨm pŚispŊn²m Jany 

Sequensov®). Od ¼nora 2005 je ń§bl²k elektronickĨm 

mŊs²ļn²kem. 
 

     V r. 2000 byl na vĨroļn² schŢze v Borovansk®m mlĨnŊ za 

pŚedsedu zvolen Edvard Sequens.  
                                                                            

     Od r. 2002 sdruģen² Calla a Rosa spolu pravidelnŊ kaģdĨ tŚet² 

ļtvrtek v mŊs²ci, kromŊ letn²ch pr§zdnin, poŚ§daj² podveļern² 

besedy pod n§zvem ZelenĨ ļtvrtek v ļeskobudŊjovick® galerii 

MŊs²c ve dne. 
 

     V r. 2003 Calla prostŚednictv²m Mark®ty Ġiġkov® nav§zala na pr§ci V²ti Dohnala a opŊt 

se podrobnŊji vŊnovala oblasti dopravy. UspoŚ§dali jsme vĨstavu MŊsto ï m²sto pro lidi, 

besedy ļi cykloj²zdu mŊstem ke Dni bez aut. PŚipom²nkovali jsme problematickĨ z§mŊr 

d§lnice D3/R3. 

 

 

    V r. 2004 jsme na z§kladŊ vzrŢstaj²c²ho poļtu vyŚizovanĨch dotazŢ 

vstoupili do celost§tn² s²tŊ ekologickĨch poraden STEP. 
 

 
 

 

 

     Od ļervna 2005 se Calla spolupod²lela na vzniku 

jihoļesk® Krajsk® s²tŊ environment§ln²ch center 

KRASEC, kde je jedn²m z tahounŢ. 
 

   Protoģe se Calla dlouhodobŊ vŊnuje problematice odpadŢ, 

zejm®na skl§dek, mezi roky 2007 a 2008 byl pod veden²m 

Petra Drahoġe otevŚen novĨ tematickĨ program. Snaģ²me se, 

aby odpadŢ vznikalo m®nŊ, a s tŊmi ostatn²mi bylo nakl§d§no s 

ohledem na jejich materi§lovou hodnotu.  Vznikla vĨstava "Kde 

konļ² naġe odpady?", informaļn² broģura a tak® jsme uspoŚ§dali 

nŊkolik semin§ŚŢ, debat a exkurz².   
 

     V r. 2007  Calla spoluzakl§d§ ļeskou Klimatickou koalici , 

zŚizuje pro ni a vede str§nku www.zmenaklimatu.cz. Calla se 

d§le pod²l² na ļinnosti Koalice pro Naturu 2000. 
 

     V r. 2008 je pŚedsedkyn² sdruģen² zvolena Romana 

Pansk§. 
 

      Od roku 2008 poŚ§d§ Calla pod veden²m JiŚ²ho řehounka 

cyklus pŚ²rodovŊdnĨch vych§zek pro veŚejnost.  

 

 

 

 

 

 
     



 

Lid® v Calle 
 

Dalibor Str§skĨ: tajemn²k a posl®ze vedouc² kancel§Śe, 1992 ï 1998. 

Luboġ Mart²nek: na civiln² sluģbŊ 1992 ï 1994. 

Miroslav Ļada: odbornĨ pracovn²k, 1993 ï 1994. 

Romana Ġ²mov§, pozdŊji Pansk§: ¼ļetn², od r. 1996; 

                                                                 toho ļasu pŚedsedkynŊ sdruģen². 

Edvard Sequens: samostatnĨ odbornĨ pracovn²k a environment§ln² poradce,  

                                    zamŊstn§n od r. 1997, od r. 2000, t®ģ ļlen vĨboru a hospod§Ś. 

Vladim²r Molek: samostatnĨ odbornĨ pracovn²k a environment§ln² poradce,   

                                 zamŊstn§n od r. 1997 do 2007. 

V²t Doleģal: odbornĨ pracovn²k, v r. 2000. 

Marta Mikeġov§: ¼ļetn² 2001. 

Lenka Novotn§: ¼ļetn² 2001 ï 2004. 

Monika Koupilov§: pr§ce s datab§zemi a archivy (na dohodu o pracovn² ļinnosti), od r.  

                                     2002. 

Jana Egerov§: samostatnĨ odbornĨ pracovn²k, 2002 ï 2003. 

Milada PodpŊrov§: odbornĨ pracovn²k, od r. 2003 (t. ļ. na rodiļovsk® dovolen®). 

Mark®ta Ġubrtov§, pozdŊji Ġiġkov§: odbornĨ pracovn²k, 2003 ï 2004. 

Josef Pol²vka: na civiln² sluģbŊ 2003 ï 2004; dnes ļlen vĨboru Cally. 

Petra Vesel§: asistentka energetiky, 2004 ï 2005. 

ĠtŊp§nka Homolkov§: ¼ļetn² a asistentka kancel§Śe od r. 2004 do r. 2009. 

Hana Gabrielov§: asistentka energetiky, od r. 2005 do 2010.  

Petr Drahoġ: asistent kancel§Śe ï odbornĨ pracovn²k, environment§ln² poradce, od r.  

                          2005 do 2008. 

Kl§ra řehounkov§: samostatnĨ odbornĨ pracovn²k, od r. 2005 - od r. 2007 je na  

                                       mateŚsk® dovolen®.  

Pavla MatŊjkov§: samostatnĨ odbornĨ pracovn²k a environment§ln² poradce,  

                                    zamŊstn§na od r. 2007, od 2011 na mateŚsk® dovolen®. 

JiŚ² řehounek: samostatnĨ odbornĨ pracovn²k a environment§ln² poradce, od r. 2007 

Olga DvoŚ§kov§: samostatnĨ odbornĨ pracovn²k, od r. 2009, od r. 2010  na mateŚsk®  

                                   dovolen®. 

VojtŊch Ġimek: asistent energetiky: od r. 2009.  

Vladislav HeŚmanskĨ: zakladatel, vedouc² kancel§Śe, dobrovolnĨ pracovn²k 1992 ï 94. 

Tom§ġ Malina: zakladatel, od r. 2005 editor ń§bl²ka, dobrovolnĨ pracovn²k.  

 

 

 

 
      



Roky pr§ce na BrouskovŊ mlĨnŊ 
 

Histori e nivy Stropnice 
 

     V polovinŊ minul®ho stolet² zaniklo soukrom® zemŊdŊlstv², a t²m pŚiġel i postupnĨ konec 

obhospodaŚov§n² luk v nivŊ Śeky Stropnice. Podm§ļen§ luka byla pro tŊģkou mechanizaci 

nevhodn§, a proto zŢstalo toto ¼zem² mimo z§jem zemŊdŊlskĨch druģstev. V osmdes§tĨch 

letech byl schv§len pl§n na rekultivaci Ś²ļn² nivy, kter§ mŊla bĨt odvodnŊna, koryto Śeky 

zregulov§no a mŊlo vzniknout 541 ha zemŊdŊlsk® pŢdy n§hradou za z§bor 140 ha pŢdy pod 

jadernou elektr§rnou Temel²n. Proti tomuto z§mŊru se zvedla vlna odporu jak odborn²kŢ, tak 

i veŚejnosti. Zniļen² cenn® pŚ²rody se naġtŊst² podaŚilo zastavit, zrealizov§na byla jen jedna 

ļ§st na horn²m toku Śeky Stropnice. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

N§rodn² pŚ²rodn² rezervace 
 

     V roce 1991 bylo ¼zem² Stropnice o rozloze 138,20 ha ochr§nŊno ĂnouzovŊñ jako 

chr§nŊnĨ pŚ²rodn² vĨtvor. O rok pozdŊji, kdyģ to umoģnila nov§ legislativa, byla koneļnŊ 

vyhl§ġena N§rodn² pŚ²rodn² rezervace BrouskŢv mlĨn. Ta zahrnuje 3 km dlouhĨ ¼sek ġirok® 

a ploch® nivy jihovĨchodnŊ od Borovan, od samoty u Svit§kŢ u J²lovic po rybn²k Sejkovec 

pod osadou Dvorec.  

     PŚedmŊtem ochrany je pŚirozenŊ meandruj²c² tok Śeky Stropnice s ļ§steļnŊ zachovanou 

nivou, vyplnŊnou pestrou mozaikou vodn²ch, mokŚadn²ch, 

raġelinnĨch a luļn²ch rostlinnĨch spoleļenstev, s vĨskytem Śady 

vz§cnĨch a ohroģenĨch druhŢ rostlin a ģivoļichŢ. Mezi cenn® 

druhy zdejġ²ch rostlin patŚ²: suchopĨrek alpskĨ, hrotnosemenka 

b²l§, rosnatka okrouhlolist§, rosnatka anglick§, vachta trojlist§, 

bublinatka menġ², raġelin²k WarnstorfŢv, raġelin²k modŚ²novĨ, 

zelenka hvŊzdovit§, kŚivoļepka vlhkomiln§, srpnatka 

z§vitkolist§, klamonoģka bahenn², kosatec sibiŚskĨ ļi prstnatec 

m§jovĨ.  

     VĨznamnŊjġ² druhy fauny se v chr§nŊn®m ¼zem² v§ģ² na 

mokŚadn² a raġeliniġtn² typy stanoviġŠ. Hn²zd² zde napŚ²klad  

 

       

PŚirozen® meandry Śeky Stropnice 

Kosatec sibiŚskĨ 



r§kosn²k prouģkovanĨ, strnad r§kosn², cvrļilka zelen§, slav²k modr§ļek, bekasina otavn², 

chŚ§stal vodn². Vyskytuj² se tu rosniļka zelen§, kuŔka obecn§, skokan ostronosĨ, skokan 

zelenĨ, hojn§ je uģovka obojkov§. Na okraj²ch lesn²ch porostŢ se pak mŢģeme potkat se 

zmij² obecnou. V toku Stropnice ģije mihule potoļn² a piskoŚ pruhovanĨ a tak® vydra Ś²ļn². Z 

bezobratlĨch se na ¼zem² nebo v bl²zk®m okol² vyskytuj² v§ģka bŊloŚitn§, drabļ²k Olophrum 

transversicolle a pot§pn²k Agabus congener.  

     Đzem² NPR BrouskŢv mlĨn je nyn² souļ§st² Evropsky vĨznamn® lokality Stropnice 

soustavy Natura 2000.  
 

P®ļe o rezervaci a letn² pracovn² brig§dy 
 

     V roce 1987 zpracoval RNDr. Stanislav 

Kuļera prvn² pl§n p®ļe, podle nŊjģ zah§jili 

ļlenov® 7. z§kladn² organizace Ļesk®ho 

svazu ochr§ncŢ pŚ²rody v ĻeskĨch 

BudŊjovic²ch asanaļn² pr§ce smŊŚuj²c²ch k 

zachov§n² cennĨch mokŚadn²ch a 

raġelinnĨch spoleļenstev a k udrģen² a 

vytvoŚen² odpov²daj²c²ch podm²nek pro 

rozvoj populac² vĨznamnĨch rostlinnĨch a 

ģivoļiġnĨch druhŢ. Od roku 1992 pak pr§ce 

v rezervaci pŚevzala Calla. Ta zde poŚ§dala 

aģ do roku 2006 letn² pracovn² brig§dy pod 

veden²m Dalibora Str§sk®ho a Vladim²ra 

Molka. Mezi prvn² proveden® z§sahy na 

tomto ¼zem² patŚilo vysek§n² si pŚ²stupov® 

cesty a pok§cen² n§letovĨch dŚevin a jejich likvidace. Teprve pak se mohlo zaļ²t s kosen²m 

pokusnĨch ploch, na kterĨch rostl ponejv²ce zblochan, porosty ostŚic a r§kosu, a s likvidac² 

pokosen® hmoty p§len²m a s vyrĨp§v§n²m tŢnŊk.  

 

     Bylo tak® provedeno a postupnŊ i obnovov§no znaļen² rezervace, vļetnŊ zabudov§n² 

tabul² s oznaļen²m NPR BrouskŢv mlĨn. Calla nav²c pobl²ģ ģelezniļn²ho pŚejezdu J²lovice, u 

silnice prot²naj²c² nivu, 

nainstalovala informaļn² tabuli, 

jeģ z§jemce seznamuje s 

pŚ²rodn²mi hodnotami rezervace. 

Udrģov§n² pokusnĨch ploch se 

prov§dŊlo, a dodnes i bez Cally 

prov§d², kaģdĨ rok v obdob² 

letn²ch a podzimn²ch mŊs²cŢ za 

vydatn® pomoci studentŢ.  

     Tak® zamŊstnanci a ļlenov® 

Cally pŚiloģili ruku k d²lu a 

odvedli z§sluģnĨ d²l pr§ce. V 

souļasn® dobŊ se o p®ļi o 

rezervaci star§ firma STROM 

JiŚ²ho Marka.  
 

 
        

Vladim²r Molek pŚi pr§ci na Stropnici 

Bez studentŢ by se ¼drģba rezervace neobeġla 



Popul§rnŊ osvŊtov§ ļinnost Cally ke Stropnici 
 

     V ļervnu 2003 uspoŚ§dala Calla v Borovanech odbornĨ 

semin§Ś k t®matice ochrany rezervace, jehoģ vĨstupem bylo 

vyd§n² sborn²ku pŚ²spŊvkŢ a broģura N§rodn² pŚ²rodn² 

rezervace BrouskŢv mlĨn. Souļ§st² semin§Śe byla i exkurze 

po ¼zem² rezervace.  
  
    Pro veŚejnost pak byly urļeny hned dvŊ fotografick® 

vĨstavy Cally ï ĂZnovu ohroģen§ Stropniceñ a ĂStropnice ï 

zn§m§ i nezn§m§ñ,  jejichģ turn® bylo doplnŊno pŚedn§ġkami. 

 

 

 

 

 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

   

 
 

         

ZamŊstnanci a ļlenov® Cally odvedli na Stropnici kaģdoroļnŊ velkĨ 

d²l pr§ce 

Informaļn² tabule u ģelezniļn²ho pŚejezdu J²lovice 



Calla pro j§dro nez§Ś² 
 

     Vedle praktick® ochrany pŚ²rody byla hlavn²m pil²Śem ļinnosti Cally od jej²ho zaloģen² 

energetika v ekologickĨch souvislostech. Poļ§teļn² orientace na jadernou energetiku byla 

pŚedurļena odbornĨm zamŊŚen²m zakladatele Cally ï Dalibora Str§sk®ho. PozdŊji na jeho 

aktivity nav§zali Edvard Sequens a Hana Gabrielov§. Calla se 

stala odbornĨm informaļn²m z§zem²m pro obce a obļansk® 

iniciativy, aŠ jiģ mal® pŢsob²c² v dotļenĨch lokalit§ch nebo 

celorepublikov® i mezin§rodn² nevl§dn² organizace. KromŊ toho 

se sama vŊnuje informaļn²m a osvŊtovĨm aktivit§m a tak® snaze 

napravit legislativu zvĨhodŔuj²c² atomovĨ prŢmysl.  

     Jadernou energetiku Calla vn²m§ jako vysoce problematickou 

z hlediska dopadŢ na ģivotn² prostŚed², mnoģstv² rizik a 

konzervuj²c² vysoce centralizovanou energetiku ovl§danou 

velkĨmi firmami. Na snahu zastavit stavbu Jadern® elektr§rny 

Temel²n, kterou m§ Calla na dohled, nav§zaly aktivity na 

odstoupen² od pl§nŢ na dalġ² reaktory v Ļesk® republice. Mnoho 

sv® energie Calla vŊnuje dopadŢm tŊģby a zpracov§n² uranu na 

ģivotn² prostŚed² a problematice radioaktivn²ch odpadŢ.   

 
Trocha protijadern® historie 

 

     Hned v roce 1992 bylo moģn® vyuģ²t rozs§hl® zkuġenosti nŊmeckĨch odborn²kŢ z ¥ko-

Institutu Darmstadt v z§leģitosti z§mŊru vĨstavby meziskladu vyhoŚel®ho jadern®ho paliva 

v Dukovanech. Calla mŊla z§sluhy na vytrval®m odporu obc² proti z§mŊru, kterĨ vy¼stil ve 

vl§dou garantovan®m omezen² kapacity meziskladu a v doļasnost jeho um²stŊn². Ģe jin§ 

vl§da vyhod² do koġe, co lidem sl²bila, je jiģ jin§ kapitola. 

     Dalġ²m vĨznamnĨm projektem z poļ§teļn²ho obdob² existence Cally bylo zah§jen² 

dlouholet® spolupr§ce se Sdruģen²m mŊst a obc² regionu JETE, kter§ spoļ²vala v posuzov§n² 

a pŚ²pravŊ odbornĨch podkladŢ pro jedn§n² starostŢ s ĻEZ apod. SMOR tehdy proslulo 

odporem proti dostavbŊ JE Temel²n, kdyģ jej podpoŚila drtiv§ vŊtġina jeho ļlenŢ. Pokud 

Calla tyto studie sama nezpracov§vala, zajiġŠovala jejich vypracov§n² u pŚ²sluġnĨch 

odborn²kŢ.  

     Z§kazn²kem Cally byla i st§tn² spr§va, napŚ²klad refer§t ģivotn²ho prostŚed² Okresn²ho 

¼Śadu v ĻeskĨch BudŊjovic²ch, pro kterĨ 

pŚipravovala odborn® podklady k problematice 

sanac² rozs§hlĨch radioaktivn²ch kalojemŢ po 

uzavŚen² z§vodu MAPE Mydlovary.  

     SpoleļnŊ s nŊmeckĨmi odborn²ky Calla 

v roce 1992 vypracovala studii oponuj²c² 

projektu jadern® vĨtopny firmy Siemens pro 

PlzeŔ. Celkem tŊch studi² a posudkŢ s logem 

Cally zamŊŚenĨch na atomovou energetiku 

vzniklo nŊkolik des²tek. Z§kladem je kromŊ 

vŊdomost² tak® odborn§ Ăenergetick§ñ 

knihovna a unik§tn² archiv vĨstŚiģkŢ z tisku 

k t®matu jadern® energetiky, kterĨ je zatŚ²dŊno 

na 45 tis²c.    

 

 

Dalibor Str§skĨ pŚedn§ġ² o 

rizic²ch j§dra 

UpozorŔujeme na prov§zanost Jihoļesk®ho 

krajsk®ho ¼Śadu a ĻEZ 



Uran ï odvr§cen§ tv§Ś jadern® energetiky 
 

     Vġichni, kdo se snaģ² pŚedstavovat jadernou energetiku jako ļistĨ zdroj elektŚiny, 

zapom²naj² kromŊ odpadŢ zejm®na na drastick® dopady tŊģby a zpracov§n² uranu. Calla 

tŊmto tvrzen²m nastavuje zrcadlo, kdyģ ukazuje na n§sledky, kter® uranovĨ prŢmysl pŚinesl 

Ļesk® republice ï des²tky velkĨch radioaktivn²ch hald, na 50 milionŢ tun radioaktivn²ch kalŢ 

ļi 4 miliony tun kyselin v podzem² Str§ģe pod Ralskem. Calla usiluje, aby tŊģba uranu jiģ 

v²ce nepokraļovala. Pom§h§ k tomu jej² vĨstava fotografi² V§clava VaġkŢ ĂTv§Śe uranuñ, 

kter§ putuje republikou, vyd§van® informaļn² materi§ly a tak® odborn® semin§Śe. Calla 

rovnŊģ vstupuje do spr§vn²ch Ś²zen², ve kterĨch firmy usiluj² o povolen² prŢzkumŢ na 

budouc² tŊģbu. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Kam s jadernĨm odpadem? 
 

     Od roku 2000, kdy st§t vybral nŊkolik lokalit pro moģn® koneļn® hlubinn® ¼loģiġtŊ 

vysoce radioaktivn²ch odpadŢ, Calla pom§h§ ohroģenĨm obc²m a jejich obļanŢm. S jiģ 

vzniklĨm jadernĨm odpadem si mus²me poradit u n§s, ale mus² to bĨt bezpeļnŊ a ne na ¼kor 

slabġ²ch komunit. PŚedevġ²m vġak ļesk® reaktory nesm² produkovat dalġ² odpad. V tom 

smyslu se dlouhodobŊ stav²me k vl§dou pŚedkl§danĨm koncepc²m. 

     PravidelnŊ s ohroģenĨmi obcemi komunikujeme, v  lokalit§ch poŚ§d§me odborn® 

semin§Śe a nŊkdy i happeningy, jako byl ten v Boletic²ch v z§Ś² 2009. V roce 2005 jsme pŚi 

velk®m semin§Śi o radioaktivn²ch 

odpadech zaplnili Sen§t Parlamentu. 

Calla s Hnut²m DUHA vyd§v§ zpravodaj 

ĂJadernĨ odpad? DŊkujeme, nechceme!ñ 

a dalġ² tematick® informaļn² materi§ly. 

Spoluorganizovali jsme ¼spŊġnou 

demonstraci pŚed ĐŚadem vl§dy v roce 

2004, poradili jsme, jak na m²stn² 

referenda, kterĨch dodnes probŊhlo 27 

s jednoznaļnŊ odm²tavĨmi vĨsledky. 

Spolu s obcemi se tak Calle daŚ² tlaļit 

zodpovŊdn® st§tn² ¼Śady k jednac²mu 

stolu.  Z§Ś²c² odpad tu na rozd²l od 

¼Śedn²kŢ a politikŢ jiģ zŢstane navģdycky. 
 

 
 

  

Lid® pŚiġli Ś²ci vl§dŊ, ģe jadernĨ odpad nechtŊj² 



Calla a atomovĨ z§kon 
 

     Do legislativn²ch vod zaplula Calla poprv® 

aktivn² ¼ļast² v debat§ch o podobŊ atomov®ho 

z§kona jiģ v polovinŊ devades§tĨch let. 

Zpracov§vala vlastn² pŚipom²nky a dokonce i 

sen§tn² n§vrh z§kona, jejichģ kl²ļovĨmi body 

bylo prosazen² moģnosti ¼ļasti v Ś²zen² podle 

atomov®ho pr§va i pro jin® ¼ļastn²ky neģ je 

ģadatel o povolen² a tak® zruġen² limitu 

odpovŊdnosti za zpŢsobenou jadernou ġkodu. 

Inspirac² byly pŚitom nŊmeck® pŚedpisy, 

o nichģ Calla vypracovala pŚehlednou studii. 

K n§vrhŢm se spoleļnŊ s dalġ²mi organizacemi 

a obcemi vrac²me opakovanŊ pŚi kaģd® 

novelizaci z§kona. Đsil² bohuģel dodnes nebylo pro ¼zkou prov§zanost politikŢ s mocnĨm 

jadernĨm prŢmyslem korunov§no ¼spŊchem.  
 

Bez j§dra se obejdeme 
 

     Calla se aktivnŊ ¼ļastn² hodnocen² vlivŢ na ģivotn² prostŚed² i povolovac²ch procesŢ jak 

dalġ²ch pl§novanĨch reaktorŢ v Temel²nŊ, tak i souvisej²c²ch staveb jako jsou sklady 

vyhoŚel®ho paliva, veden² vysok®ho napŊt² ļi horkovodu do ĻeskĨch BudŊjovic. Ve 

spolupr§ci s Hnut²m DUHA jsme zorganizovali dvŊ ¼spŊġn® mezin§rodn² konference 

ĂEkonomick® aspekty jadern® energieñ v roce 2006 a ĂJadern§ renesance v realitŊ ï  

Ekonomick® a bezpeļnostn² aspekty jadern® energetikyñ v roce 2009. K problematice 

atomov® energetiky poŚ§d§me i dalġ² veŚejn® aktivity jako jsou pŚedn§ġky ļi panelov® debaty 

a vyd§v§me publikace. Ke dvac§t®mu vĨroļ² trag®die v Ļernobylu jsme v Jihoļesk® vŊdeck® 

knihovnŊ vystavili fotografie V§clava VaġkŢ z jeho n§vġtŊvy postiģen® oblasti.  
 

 

NŊkter® z publikac², kter® Calla vydala k problematice jadern® energetiky: 

 
 

   

           
 

     
   

Semin§Ś k ¼loģiġt²m v Sen§tu 



Cesty k ļist® a bezpeļn® energii 
  

     Calla usiluje o z§sadn² promŊnu naġ² energetiky v dlouhodobŊ udrģitelnou, bezemisn² a 

bezpeļnou. Tedy bez plĨtv§n² cennĨmi energetickĨmi zdroji v neefektivn² vĨrobŊ, 

transportech, ve ġpatnŊ izolovanĨch budov§ch nebo zastaralĨch spotŚebiļ²ch a s maxim§ln²m 

vyuģit²m m²stnŊ dostupnĨch obnovitelnĨch zdrojŢ energie. S t²mto c²lem nejen oponuje 

z§mŊrŢm velkĨch energetickĨch firem a 

ministerstva prŢmyslu, ale prosazuje tak® 

vlastn² energetick® koncepty ļi n§vrhy 

z§konŢ.  

     ZamŊŚuje se na vzdŊl§v§n², informaļn² 

osvŊtu i odborn® poradenstv² v oblasti 

vyuģ²v§n² obnovitelnĨch zdrojŢ energie a 

sniģov§n² energetick® spotŚeby zejm®na 

ve stavb§ch. Protoģe energetika pŚisp²v§ 

nejvyġġ²m d²lem k produkci sklen²kovĨch 

plynŢ, jsou zmŊny prosazovan® Callou 

cestou k pŚedch§zen² devastuj²c²ch 

dopadŢ glob§ln² zmŊny klimatu. T®ma 

ochrany klimatu tak zaujalo v ļinnosti 

Cally dŢleģit® m²sto.  

 
Chytr§ energie 

 

     Ekologick® organizace, mezi nimi i Calla, pŚipravily koncepci 

ĂChytr§ energieñ. Jde o konkr®tn² pl§n, jak lze bŊhem ļtyŚ desetilet² 

promŊnit ļeskou energetiku. Ukazuje, ģe lze zajistit dostatek energie 

pro dom§cnosti i prŢmysl bez rozġiŚov§n² uhelnĨch dolŢ a stavby 

novĨch atomovĨch reaktorŢ. Program sestavenĨ do v²ce neģ 

stostr§nkov® publikace vznikal ve spolupr§ci s experty z 

Wuppertalsk®ho institutu. Koncept navrhuje konkr®tn² n§stroje, jak 

zm²nŊnĨch c²lŢ dos§hnout. Vedle z§konem dan® podpory vĨroby 

elektŚiny z obnovitelnĨch zdrojŢ, kterou Calla prosazovala a h§j², je 

to tak® promyġlen® zvĨġen² vĨroby tepla z tŊchto zdrojŢ na ¼kor 

fosiln²ch paliv. Zmapovali jsme pŚek§ģky a navrhli funkļn² sch®ma 

podpory. Snaģ²me se, aby navrģenĨ koncept z²sk§val podporu mezi politiky, odbornou, ale i 

ostatn² veŚejnost². 
 

Na cestŊ k obnoviteln® energetice 
 

     Calla se specializuje na problematiku vyuģ²v§n² obnovitelnĨch zdrojŢ energie. 

Uskuteļnila jiģ des²tky pŚedn§ġek, panelovĨch debat, workshopŢ, semin§ŚŢ ļi exkurz² pro 

veŚejnost i odborn²ky s c²lem zvĨġit znalosti o tomto oboru. Pro Jihoļesk® matky jsme 

vyrobili vĨstavu ĂEnergie pro budoucnostñ. V r§mci mezin§rodn²ho projektu SOLAR-NET 

jsme zorganizovali velk® ļesko-rakousk® konference ĂSlunce 2002ñ a ĂSlunce 2003ñ ļi 

stŚedoġkolskou soutŊģ ĂSlunce pŚed tabul²ñ. Zkusili jsme tak® pomoci vŊtġ²mu rozġ²Śen² 

vyuģit² slunce pro vyt§pŊn² cestou vĨroby sv®pomocnĨch sol§rn²ch kolektorŢ. BŊhem 

mezin§rodn²ho projektu CER
2
 jsme zase zajistili Śadu vzdŊl§vac²ch publikac². 

 

    

Semin§Ś ĂGlob§ln² zmŊna klimatu ï fakta a mĨtyñ 

 v Plzni 



 

     S dalġ²mi nevl§dn²mi organizacemi jsme 

pŚipravili ļtyŚi ¼spŊġn® roļn²ky DnŢ pro 

obnoviteln® zdroje energie pro 

ļeskobudŊjovickou veŚejnost. BŊhem prvn²ho 

roļn²ku probŊhla tak® dŊtsk§ vĨtvarn§ soutŊģ 

ĂĻist§ energie pro modrou planetuñ. 
 

Atlas obnovitelnĨch zdrojŢ energie 
 

     V roce 1998 Calla poprv® 

zmapovala mal® vodn² elektr§rny, 

vŊtrn® elektr§rny, instalace sol§rn²ch 

kolektorŢ pro ohŚev vody, bioplynov® 

zdroje a vŊtġ² kotelny vyuģ²vaj²c² ļistou 

biomasu v Jihoļesk®m kraji a sestavila 

z nich v Ļesk® republice doposud 

ojedinŊlou datab§zi. Pod n§zvem ĂAtlas 

energetickĨch zaŚ²zen² vyuģ²vaj²c²ch 

obnoviteln® zdroje energieñ vyġla 

dvakr§t jako publikace. Pot®, co se stala 

vzorem pro mapov§n² v nŊkterĨch 

dalġ²ch regionech, Calla pŚipravila 

internetovou podobu jiģ 

celorepublikov®ho atlasu na 

www.zdrojeenergie.cz. Ten se se svĨm 

obsahem setk§v§ se z§jmem laikŢ i odborn²kŢ, slouģ² k vyhled§n² m²st pro exkurze apod. Pro 

ġirġ² vyuģit² byl vyd§n i v podobŊ na CD.  
 

Calla a vŊtrn® elektr§rny 
 

     MŊŚili a vyhodnotili jsme potenci§l vŊtrn® energie na nŊkolika lokalit§ch na jihu Ļech 

s ohledem na jeho moģn® vyuģit². Nakonec jsme ale s Petrem KuŚinou zaļali pracovat na 

spoleļn®m projektu VŊtrn®ho parku Pavlov na Jihlavsku, kterĨ mŊl zabezpeļit stabiln² 

financov§n² Cally. PodaŚilo se n§m 

z²skat veġker§ potŚebn§ povolen² ke 

stavbŊ a rovnŊģ pŚ²slib podpory od 

St§tn²ho fondu ģivotn²ho prostŚed², 

ale uģ nikoliv garanci za ¼vŊr a 

zbytek financ². Po mnoha jedn§n²ch 

s Śadou zahraniļn²ch i ļeskĨch firem 

jsme nakonec byli nuceni pŚipravenĨ 

projekt prodat. Stali jsme se alespoŔ 

v osobŊ Edvarda Sequense majiteli 

zakl§daj²c²ho pod²lu ve spoleļnosti 

Neue Energie GmbH, kter§ provozuje 

vŊtrn® elektr§rny v hornorakousk®m 

Spºrbichlu. 

 
 

     

ĂNaġeñ vŊtrn§ elektr§rna ve Spºrbichlu 



 Obnoviteln® zdroje energie a ochrana ģivotn²ho prostŚed² 
 

     S rozvojem vyuģ²v§n² obnovitelnĨch zdrojŢ se objevuj² 

mnohdy zbyteļn® rozpory s veŚejnost², ale i s ¼Śady, 

zejm®na s org§ny ochrany pŚ²rody. Na vinŊ je neznalost 

omezen² z hlediska ochrany pŚ²rody na stranŊ investorŢ, ale 

i pŚedsudky a nedostatek informac² na stranŊ ¼ŚadŢ a 

veŚejnosti. Calla se snaģ² o sn²ģen² informaļn²ho deficitu 

na obou stran§ch. Uskuteļnili jsme nŊkolik odbornĨch 

diskusn²ch stolŢ vŊtġinou zamŊŚenĨch na specifick® 

dopady vŊtrnĨch elektr§ren, ale tak® na bioplynov® stanice, 

podporu pŊstov§n² energetick® biomasy a mal® vodn² 

elektr§rny.  Zorganizovali jsme semin§Śe o vlivu vŊtrnĨch 

elektr§ren na elektroenergetickou s²Š, umisŠov§n² 

sluneļn²ch panelŢ na pam§tkov® objekty nebo pŊstov§n² 

energetick® biomasy na pol²ch.  Aktivity doplŔovaly 

exkurze na praktick§ Śeġen² v zahraniļ² i v Ļech§ch. Velmi 

ģ§dan® byly jak vydan® tematick® informaļn² listy, tak i 

publikace ĂVŊtrn® elektr§rny ï mĨty a faktañ. 
 

Klimatick§ koalice 
 

     Calla je zakl§daj²c² organizac² ļesk® Klimatick® 

koalice. Ta je  platformou ļeskĨch nest§tn²ch 

neziskovĨch organizac², kter® se zabĨvaj² zejm®na 

ochranou ģivotn²ho prostŚed², rozvojovou spoluprac² 

a humanit§rn² pomoc². Vznikla v roce 2007 se 

snahou vyvolat a v®st veŚejnou diskusi o zmŊnŊ 

klimatu, o moģnostech jej²ho zm²rŔov§n² a o 

dopadech klimatick® zmŊny zejm®na v rozvojovĨch zem²ch.  

     Calla pro Klimatickou koalici vytvoŚila a provozuje informaļn² web 

www.zmenaklimatu.cz. Pro zlepġen² znalost² ļesk® veŚejnosti o problematice poŚ§d§me Śadu 

osvŊtovĨch a informaļn²ch akc² ï besedy, prom²t§n² filmŢ, zajistili jsme jihoļesk® turn® 

vĨstavy PRIMA KLIMA a v roce 2009 ļeskobudŊjovick® zastaven² Ăklimatick®ho baobabuñ 

v r§mci turn® 350.org.  Spolu s EkologickĨm institutem Veronica organizujeme cyklus 

region§ln²ch odbornĨch semin§ŚŢ ĂGlob§ln² zmŊna klimatu ï fakta a fikceñ v hlavn²ch 

krajskĨch mŊstech. Vyd§v§me tak® informaļn² materi§ly zamŊŚen® na glob§ln² klimatickou 

zmŊnu. 
 

Kalkulaļka uhl²kov® stopy 
 

     Pro kaģd®ho, kdo chce vŊdŊt, jak ve sv® dom§cnosti pŚisp²v§ k emis²m sklen²kovĨch 

plynŢ, vytvoŚila Calla internetovĨ n§stroj ĂKalkulaļka uhl²kov® stopyñ na adrese 

http://kalkulacka.zmenaklimatu.cz. Na z§kladŊ ¼dajŢ o domŊ, spotŚebŊ elektŚiny a dalġ²ch 

energi², vybaven² spotŚebiļi, ale tak® informac² o dopravŊ, stravov§n² ļi nakl§d§n² s odpady 

se z§jemce dozv², kolik emis² oxidu uhliļit®ho za rok k jeho ģivotn²mu stylu pŚin§leģ². V 

z§vŊru si pak zadavatel mŢģe porovnat, o kolik v²ce ļi m®nŊ pŚisp²v§ ke glob§ln² zmŊnŊ 

klimatu oproti prŢmŊrn®mu obyvateli Ļesk® republiky, Evropsk® unie ļi svŊta.  VĨsledky je 

moģn® si vytisknout anebo nechat poslat e-mailem. Str§nky tak® nab²dnou rady, jak 

uhl²kovou stopu zmenġit.  
 

      

Jedna z exkurz² za pŚ²kladnĨmi  

obnovitelnĨmi zdroji 



Chr§n²me p²skovny 
 

     TŊģebn² prostory st§ly doned§vna stranou pozornosti ochr§ncŢ pŚ²rody. Ukazuje se, ģe 

nepr§vem. V dneġn² pŚehnojen® krajinŊ totiģ pŚedstavuj² posledn² ¼toļiġtŊ pro ohroģen® 

druhy v§zan® na m²sta s nedostatkem ģivin. 
 

     Calla se za nŊkolik posledn²ch let dostala od mapov§n² a 

praktick® p®ļe o pŚ²rodovŊdnŊ hodnotn® p²skovny aģ 

k ovlivŔov§n² rekultivaļn² praxe tŊģebn²ch prostorŢ. Naġe ļinnost 

v p²skovn§ch se tak® st§le ļastŊji odr§ģ² i v poradensk® ļinnosti 

Cally a naġ² ¼ļasti v rozhodovac²ch procesech o tŊģbŊ a 

rekultivac²ch. 

 

     Objevit Ăsvouñ p²skovnu a jej² zaj²mav® obyvatele mŢģe ¼plnŊ 

kaģdĨ. Staļ² si pŚeļ²st nŊkterou z publikac², kter® Calla k t®matu 

vydala, nebo se pod²vat na n§ġ specializovanĨ web 

www.calla.cz/piskovny. 

 

 

Co bylo na poļ§tku ochrany p²skoven? 
 

     Poļ§tky praktick® ochrany biodiverzity v p²skovn§ch 

sahaj² do roku 1999, kdy se Calla zaļala intenzivnŊ starat o 

hn²zdn² kolonii bŚehul² Ś²ļn²ch v bĨval® p²skovnŊ v TŚebļi. 

Ta leģ² v tŊsn®m sousedstv² s NPR BrouskŢv mlĨn na 

Stropnici a sv§ ml§Ņata tu vyv§d² nŊkolik des²tek aģ stovek 

p§rŢ. Iniciovali jsme zde vyhl§ġen² pŚechodnŊ chr§nŊn® 

plochy. K pravideln® obnovŊ stŊny pro hn²zdŊn² pŚibylo 

vytvoŚen² nŊkolika tŢn² pro rozmnoģov§n² obojģiveln²kŢ a 

u vjezdu nauļn§ informaļn² tabule.  
 

        Od roku 2006, kdy zaļala v Calle pracovat Kl§ra řehounkov§, projekt ochrany a 

obnovy p²skoven z²skal na odbornosti. Svoje t®ma si Kl§ra pŚinesla ze studia na olomouck® a 

budŊjovick® univerzitŊ, protoģe chtŊla vĨsledky svĨch vĨzkumŢ pŚev§dŊt do praxe.  Calla se 

tak naplno zaļala vŊnovat p²skovn§m a dalġ²m tŊģebn²m prostorŢm.  Do projektu mapov§n² 

pŚ²rodovŊdnŊ cennĨch p²skoven se zapojila ļ§st ļlenŢ Cally i s rodinnĨmi pŚ²sluġn²ky. 

Zaļalo bĨt jasn®, ģe p²skoven se Calla jen tak nezbav². PozdŊji byl tento projekt vĨraznŊ 

pos²len osobou JiŚ²ho řehounka a pot® i Olgou DvoŚ§kovou.  
 

Bagrem za ochranu pŚ²rody? 
 

     V p®ļi o cenn® p²skovny Calle mnohdy pom§h§ 

tŊģk§ technika, jindy zase vlastn² manu§ln² pr§ce. 

S pomoc² bagrŢ jsou vytv§Śeny ļi obnovov§ny vhodn® 

podm²nky pro vĨskyt bŚehul², obojģiveln²kŢ a dalġ²ch 

organismŢ. Na prvn² pohled drastick® z§sahy jsou 

podnik§ny s rozmyslem a ve spolupr§ci s odborn²ky. 

Hlavn²m c²lem je pro Callu v tomto pŚ²padŊ udrģen² 

biologick® rozmanitosti a ochrana ohroģenĨch druhŢ. 

 
       

Hn²zdn² kolonie bŚehule Ś²ļn² 

Hn²zdn² kolonie bŚehule Ś²ļn² 

http://www.calla.cz/piskovny


Adoptujte bŚehuli! 
 

     Na konci roku 2010 jsme spustili projekt ĂAdoptujte 

bŚehuli!ñ, kterĨ je pokraļov§n²m dlouhodob® snahy Cally o 

ochranu bŚehule Ś²ļn². D²ky naġemu nŊkolikalet®mu ¼sil² se 

podaŚilo zastavit dramatickĨ ¼bytek tohoto ptaļ²ho druhu 

v jiģn²ch Ļech§ch. P®ļe o hn²zdn² stŊny, do kterĨch si 

bŚehule vyhrab§vaj² nory, nen² finanļnŊ pŚ²liġ n§roļn§, ale 

mus² bĨt pravideln§. Proto jsme se rozhodli oslovit 

veŚejnost se ģ§dost² o podporu. 
 

    Bliģġ² informace o bŚehul²ch a form§ch podpory projektu 

naleznete na www.calla.cz/brehule. 

 
 

PŚ²rodovŊdn® exkurze 
 

 

     Calla poŚ§d§ ļas od ļasu tak® pŊġ² ļi 

autobusov® exkurze na pŚ²rodovŊdnŊ 

zaj²mav§ m²sta. Naġ² specialitou jsou 

pŚedevġ²m exkurze do pŚ²rodovŊdnŊ 

cennĨch tŊģebn²ch prostorŢ. Exkurze se 

vģdy tŊġily velk®mu z§jmu ¼ļastn²kŢ, 

mezi kter® patŚ² napŚ. uļitel®, pŚ²rodovŊdci 

nebo i ġirok§ veŚejnost. Naġe exkurze jsou 

vyhled§v§ny tak® odborn²ky ï v posledn² 

dobŊ byly zamŊŚeny napŚ. na ekologickou 

obnovu tŊģebn²ch prostorŢ nebo ochranu 

hmyzu v§zan®ho na star® stromy. 

 
 

 

Stromy pro lidi i pro br ouky 
 

     Dalġ² vĨznamnou aktivitou v ochranŊ pŚ²rody je i ochrana 

stromŢ (pŚedevġ²m ve mŊstech a obc²ch). Calla se dlouhodobŊ 

¼ļastn² Ś²zen² o k§cen² stromŢ. Prosazujeme v nich maxim§ln² 

moģnou ochranu zelenŊ, z§roveŔ vġak hled§me kompromisy, 

kter® by neohrozily zdrav² a bezpeļnost lid². 

     Zejm®na star® stromy 

bereme pŚedevġ²m jako 

nenahraditeln§ a mizej²c² 

¼toļiġtŊ pro ohroģen® druhy 

ģivoļichŢ. Propagujeme a 

prosazujeme ĂmŊkk®ñ 

alternativy ke k§cen² 

takovĨch stromŢ, napŚ. 

vytv§Śen² tzv. broukoviġŠ 

(loggery) nebo ponech§v§n² stromovĨch torz na m²stŊ. 

 
        

BŚehule Ś²ļn² (riparia riparia) 

Exkurze za pŚ²rodovŊdnĨmi hodnotami p²skoven 

http://www.calla.cz/brehule


Pom§h§me druhĨm chr§nit pŚ²rodu 
 

     Sdruģen² Calla se dlouhodobŊ snaģ² ¼ļinnŊ chr§nit jihoļeskou pŚ²rodu. Zejm®na od roku 

1997, kdy do sdruģen² pŚiġel Vladim²r Molek (v Calle pŢsobil do roku 2007), zaļala Calla 

jeġtŊ aktivnŊji vstupovat do spr§vn²ch a dalġ²ch Ś²zen² o ļinnostech ļi stavb§ch, kter® by 

mohly m²t negativn² vliv na ģivotn² prostŚed². Od roku 2007 se t®to oblasti ļinnosti v Calle 

vŊnuje pr§vniļka Pavla MatŊjkov§.  

     V r§mci poradensk® ļinnosti Calla podporuje ¼ļast obļanŢ na aktivit§ch smŊŚuj²c²ch 

k ochranŊ ģivotn²ho prostŚed². Rad² obļanŢm a m²stn²m iniciativ§m, jak spr§vnŊ a odbornŊ 

postupovat pŚi jedn§n² s ¼Śady. Pom§h§ t®ģ pŚi zakl§d§n² m²stn²ch obļanskĨch sdruģen² a 

petiļn²ch vĨborŢ. PŚi t®to ļinnosti Calla spolupracuje s odborn²ky, dalġ²mi nevl§dn²mi 

organizacemi i org§ny st§tn² spr§vy a samospr§vy. 

     Calla se zasazuje o ochranu pŚ²rodovŊdnŊ cennĨch ¼zem² ohroģenĨch neġetrnĨmi 

projekty, v posledn² dobŊ napŚ. vojensk®ho prostoru Boletice.  
 

     A v jakĨch vŊtġ²ch kauz§ch z ned§vn® doby se Calla angaģovala? Zde jsou nŊkter® z nich. 

 

Golfov® hŚiġtŊ Hlubok§ nad Vltavou 
 

     Od roku 2001 se Calla zabĨv§ kauzou 

osmn§ctijamkov®ho golfov®ho hŚiġtŊ na Podskalsk® a 

PoŚ²ļsk® louce u Hlubok® nad Vltavou. Podle naġeho 

n§zoru, opŚen®ho o nŊkolik odbornĨch posudkŢ, se od 

poļ§tku nejednalo o z§mŊr, kterĨ by byl pro ¼zem² obou 

luk se starĨmi duby pŚ²nosnĨ, sp²ġe naopak. Calla 

nakonec podepsala s golfisty smlouvu, kter§ j² umoģŔuje 

kontrolovat hŚiġtŊ z pohledu ochrany pŚ²rody a krajiny. V 

souļasn® dobŊ se zasazujeme napŚ. o aktivn² ochranu 

ohroģenĨch broukŢ v§zanĨch na star® stromy, kteŚ² zde 

naġli dŢleģit® ¼toļiġtŊ.  

 
 

     Cyklostezka Hlubok§ nad Vltavou ï Purkarec 
 

     Trasa kontroverzn² cyklostezky mezi Hlubokou nad 

Vltavou a Purkarcem, prosazovan® mŊstem Hlubok§ ve 

jm®nu 

cestovn²ho ruchu, se bezprostŚednŊ dotĨk§ pŚ²rodn² 

pam§tky Baba a Karvanice, kde se nach§zej² vz§cn® 

druhy rostlin, pt§kŢ a hmyzu. Calla prosazovala 

Śeġen², jak se ġetrnŊ vyhnout nejzranitelnŊjġ²m 

oblastem chr§nŊnĨch rostlinnĨch druhŢ, nakonec ale 

zv²tŊzila investorsk§ varianta betonov®ho monolitu 

potaģen®ho asfaltem v ¼rovni hladiny Śeky. Ochrana 

pŚ²rody, aktivnŊ h§jen§ obļanskĨmi sdruģen²mi 

Calla a Jihoļesk® matky a Agenturou ochrany 

pŚ²rody a krajiny, musela nakonec ustoupit z§jmŢm 

siln®ho investora, radnice na Hlubok®. 

  
         

HŚiġtŊ v pln® Ăkr§señ 

Cyklostezka vybudovan§ v korytŊ Śeky 



Obchodn² a administrativn² centra ve mŊstŊ 
 

     Calla dlouhodobŊ vstupuje do rozhodovac²ch procesŢ o um²stŊn² velkĨch obchodn²ch a 

administrativn²ch center (napŚ. 

ĻernĨ pelik§n, IGY 2, Centrum 

Stromovka, Modr§ hvŊzda, 

Ărevitalizaceñ Mari§nsk®ho 

n§mŊst²) v ĻeskĨch BudŊjovic²ch. 

Mnoho z nich totiģ investoŚi chtŊj² 

vybudovat pŚ²mo v centru ĻeskĨch 

BudŊjovic. Za obŊŠ tŊchto 

komplexŢ ļasto padnou posledn² 

zbĨvaj²c² plochy zelenŊ, kter® ve 

mŊstŊ jsou. Navyġuj² tak® 

automobilovou dopravu v jiģ tak 

silnŊ zat²ģenĨch m²stech a hroz² 

sn²ģen²m kvality ģivota m²stn²ch 

obyvatel. Calla se zasazuje o to, 

aby mŊsto regulovalo tyto stavby 

¼zemn²m pl§nem ï zat²m marnŊ. 

 

     ProtipovodŔov§ opatŚen² a zastavov§n² z§plavovĨch ¼zem² pod®l Malġe 
 

     Vybetonov§n² koryta a dalġ² Ătvrd®ñ ter®nn² z§sahy do nivy Śeky Malġe jako 

protipovodŔov§ opatŚen², jejichģ c²lem m§ bĨt ochr§nit z§stavbu v Havl²ļkovŊ kolonii a 

Mlad®m pŚed stoletou vodou, pŚedstavuje projekt prosazovanĨ mŊstem Ļesk® BudŊjovice. 

Đzem² je nejen vĨznamnĨ krajinnĨ prvek ze z§kona, ale i tzv. nadregion§ln² biokoridor v 

r§mci ¼zemn²ho syst®mu ekologick® stability. Proti pŚedimenzovan®mu z§mŊru s nejistĨm 

vĨsledkem se vedle Cally stav² Śada obyvatel mŊsta, i tŊch, kteŚ² jsou ohroģeni povodn².  

     Nam²sto toho, aby se povodni pŚedch§zelo uv§ģlivou ochranou ¼zem² urļen®ho pro rozliv 

velk® vody, mŊn² se pod investorskĨm tlakem nezastaviteln® plochy okol² Śeky na lukrativn² 

pozemky pro z§stavbu rodinn®ho bydlen². Naposledy takto byla schv§lena tak® zmŊna 

¼zemn²ho pl§nu v lokalitŊ "U ĠpaļkŢ", kter§ bude zastavŊna rodinnĨmi domy a je tlak na 

dalġ².  

 

                      ModrĨ most 
 

     Dlouhodobou pr§vn² pomoc poskytuje 

Calla ļeskobudŊjovick®mu sdruģen² ModrĨ 

most bojuj²c²mu proti zprŢjezdnŊn² tzv. 

Modr®ho mostu u Havl²ļkovy kolonie. MŊsto 

Ļesk® BudŊjovice po zniļen² pŢvodn² l§vky 

pro chodce a cyklisty pŚi povodni postavilo 

most novĨ, znaļnŊ pŚedimenzovanĨ. PŚestoģe 

radn² mŊsta prohlaġovali, ģe most rozhodnŊ 

automobilov® dopravŊ zprŢjezdnŊn nebude, 

netrvalo dlouho a zastupitelstvo schv§lilo 

zmŊnu ¼zemn²ho pl§nu, kterou byl most bez 

¼zemn²ho   Ś²zen²   otevŚen    obousmŊrn®mu 

 

          

Vnitroblok, kterĨ m§ bĨt pohlcen ĻernĨm pelik§nem 

ModrĨ most pŚes Malġi ï lhan² politikŢ v praxi 



provozu pro automobily. PŚestoģe Nejvyġġ² spr§vn² soud dal nakonec ģalob§m obļansk®ho 

sdruģen² v roce 2010 za pravdu, jezd² auta pŚes ModrĨ most d§l a dopravn² situace v jeho 

okol² se zhorġuje é 
 

PŚeloģka v TrhovĨch Svinech 
 

     PŚ²padem pŚeloģky dopravn²ho prŢtahu, kter§ by mŊla prot²nat Trhov® Sviny t®mŊŚ v 

jejich centr§ln² ļ§sti, nav²c za cenu zniļen² zelen®ho kl²nu mŊsta, se Calla zabĨv§ jiģ nŊkolik 

let. Proti pŚeloģce vzniklo ve mŊstŊ obļansk® sdruģen² SvinenskĨ zvon, kter® naopak 

prosazuje obchvat. Calla poskytuje sdruģen² SvinenskĨ zvon rozs§hl® procesnŊ-pr§vn² 

poradenstv² a podporu. D²ky ¼spŊchu Svinensk®ho zvonu v komun§ln²ch volb§ch (2010) 

snad pŚeloģka nakonec ¼plnŊ zmiz² z ¼zemnŊ pl§novac² dokumentace a nahrad² ji racion§ln² 

n§vrh obchvatu. 
 

Boletice 
 

     Calla usiluje o zachov§n² jedineļn® 

pŚ²rody vojensk®ho ¼jezdu Boletice a jeho 

ġetrn®ho vyuģit² pro mŊkk® formy 

cestovn²ho ruchu. D²ky specifick®mu 

vyuģ²v§n² zdejġ² krajiny, kter® umoģnilo 

zachov§n² Śady vysoce ohroģenĨch 

biotopŢ a bohatĨch populac² na nŊ 

v§zanĨch druhŢ fl·ry a fauny, se dnes 

Boletice Śad² mezi nejcennŊjġ² ¼zem² 

Ļesk® republiky.  PŚ²rodnŊ mimoŚ§dnŊ 

hodnotn® ¼zem², souļ§st CHKO Ġumava i 

evropsky chr§nŊn® oblasti soustavy 

Natura 2000, je vġak dlouhodobŊ 

ohroģeno velkĨmi rozvojovĨmi z§mŊry. 

Po krajsk®m z§mŊru mamut²ho lyģaŚsk®ho 

are§lu s centrem na vrcholu Chlum, kterĨ se snad podaŚilo zvr§tit, je nyn² lyģaŚskĨ are§l 

prosazov§n v jihoz§padn² ļ§sti Boletic v oblasti Ġpiļ§ku.  

     Pomoc² Śady besed, pŚedn§ġek, exkurz², 

publikac², internetovĨch str§nek a tak® 

¼spŊġn® vĨstavy fotografi² ĂPŚ²roda 

Boleticñ, jsme pomohli veŚejnosti uk§zat 

pŚ²rodn² hodnoty, kter® vojensk® ¼zem² 

skrĨv§.  Calla t®ģ nechala zpracovat 

sociologickou studii ¼zem² a pŚilehlĨch 

obc². 

 

Smrļina 
 

     Snaģ²me se tak® o zachov§n² 

hodnotn®ho pŚ²rodn²ho ¼zem² na prav®m 

bŚehu Lipna, kde se developeŚi jiģ mnoho 

let snaģ² o prosazen² lyģaŚsk®ho are§lu z 

hŚebene Smrļiny a Hraniļn²ku. 

 

  

Masiv Smrļiny a Hraniļn²ku ohroģenĨ lyģaŚskĨm 

are§lem 

Jedna z Śady exkurz² ukazuj²c² pŚ²rodu Boletic 



Duby a buky pŚed ZĠ Komensk®ho v Blatn® 
 

     Jde o jeden z pŚ²padŢ, kde Calla 

pom§hala zachr§nit vzrostl® stromy pŚed 

pok§cen²m.  PŚes sto let star® duby a buky 

pŚed stejnŊ starou budovou z§kladn² ġkoly 

J. A. Komensk®ho v Blatn® mŊly padnout 

kvŢli zast²nŊn² uļeben. Calla byla 

poģ§d§na o pomoc s jejich z§chranou, 

proto se pŚihl§sila do spr§vn²ho Ś²zen² a 

nakonec se podaŚilo stromy obh§jit. 

Uk§zalo se totiģ, ģe pok§cen²m by se, i na 

z§kladŊ proġetŚen² Ļesk® inspekce 

ģivotn²ho prostŚed², nic nevyŚeġilo, neboŠ 

ġkola by sp²ġ potŚebovala zlepġit celkovŊ 

nedostaļuj²c² vnitŚn² osvŊtlen² budovy. 
 

Ochrana stromŢ 
 

     KromŊ aktivn² ¼ļasti ve spr§vn²ch Ś²zen²ch o k§cen² se Calla vŊnuje tak® snaze o 

vyhlaġov§n² zvl§ġtŊ chr§nŊnĨch stromŢ a t®ģ vġeobecn® osvŊtŊ o vĨznamu zelenŊ. V roce 

2010 se n§m podaŚilo dos§hnout vyhl§ġen² pam§tn® hruġnŊ ve StraŔanech, snaģ²me se o tot®ģ 

tak® u monument§ln² hruġnŊ v HŢrk§ch u Liġova.  

     V roce 2008 jsme spolu s Farnost² ř²mov a Obecn²m ¼Śadem v ř²movŊ nominovali 

kandid§ta na Strom roku v anketŊ poŚ§dan® Nadac² Partnerstv², a to Ś²movskou l²pu Jana 

Gurreho, kter§ nakonec d²ky nasazen² Ś²movskĨch obļanŢ z²skala v soutŊģi prvenstv². 

     V roce 2010 jsme t®ģ uspoŚ§dali komplexn² semin§Ś pro ¼Śedn²ky na t®ma Stromy a 

k§cen², velice pozitivn² je pŚi ochranŊ dŚevin spolupr§ce s nŊkterĨmi ¼Śady, ġiroce 

pom§h§me chr§nit stromy a stromoŚad² t®ģ prostŚednictv²m naġ² poradny. 

 

NŊkter® z publikac², kter® Calla vydala k problematice ochrany pŚ²rody: 

 

 

 

 

   



Rad²me, informujeme, bav²me, s²Šujeme 
 

Ekologick® poradenstv² 
      

     Calla provozuje jednu z nejvyhled§vanŊjġ²ch ekoporaden 

v Jihoļesk®m kraji s v²ce neģ ġesti sty vyŚ²zenĨmi dotazy i 

podrobnŊjġ²mi odbornĨmi analĨzami v prŢbŊhu roku. Jej²mi 

klienty je v pŚev§ģn® m²Śe veŚejnost, ale tak® studenti, ¼Śady a 

podnikatel®. Ekoporadna se specializuje pŚedevġ²m na ochranu 

pŚ²rody a krajiny, obnovu tŊģbou naruġenĨch ¼zem², pr§vn² 

poradenstv² a trvale udrģitelnou energetiku. Poskytuje rovnŊģ 

poradenstv² pro program Zelen§ ¼spor§m. Podrobnosti 

k ekologick®mu poradenstv² Cally vļetnŊ otev²rac²ch hodin a 

kontaktŢ jsou k dispozici na www.calla.cz/poradna. 

 

S²Š ekologickĨch poraden STEP 
 

     ZkvalitnŊn² pr§ce ekoporadny pom§h§ zapojen² v celost§tn² 

S²ti ekologickĨch poraden STEP. Calla se pod²lela na 

smŊŚov§n² s²tŊ prostŚednictv²m Edvarda Sequense ve vĨkonn®m vĨboru a spolupracuje na 

celost§tn²ch projektech s c²lem standardizovat poradenskou kvalitu a rozv²jet znalostn² 

minimum poradcŢ. Informace o STEP jsou na www.ekoporadna.cz. 

 

Zelen® ļtvrtky 
 

     Ve spolupr§ci se Spoleļnost² Rosa uģ od roku 

2002 pŚipravujeme desetkr§t do roka pravideln® 

besedy pro veŚejnost na rŢzn§ environment§ln² 

t®mata v cyklu ZelenĨch ļtvrtkŢ. Zdom§cnŊli 

jsme s nimi v prostor§ch Galerie MŊs²c ve dne 

v ĻeskĨch BudŊjovic²ch. Naġimi hosty ï 

pŚedn§ġej²c²mi ï jsou odborn²ci na konkr®tn² 

t®mata ochrany pŚ²rody, krajiny, energetiky, 

ġetrn®ho stavŊn², dopravy a dalġ².  

 

     

 

PŚ²rodovŊdn® vych§zky 
 

     Od roku 2008 poŚ§d§ Calla pod veden²m JiŚ²ho 

řehounka cyklus pŚ²rodovŊdnĨch vych§zek pro 

veŚejnost. Stovky jejich ¼ļastn²kŢ jsme s pomoc² 

odbornĨch lektorŢ zavedli na zn§m§ i m®nŊ zn§m§ 

m²sta v ĻeskĨch BudŊjovic²ch a okol². Pozorovali 

jsme sovy na noļn²ch s²dliġt²ch, netopĨry u 

VrbenskĨch rybn²kŢ, ģ§by na tankodromu a mnoho 

dalġ²ch zaj²mavĨch organismŢ, o jejichģ existenci 

v bl²zk®m okol² nem§ mnoho lid² ani ponŊt². 

 

 

    

Prostory galerie zaplnŊn® ZelenĨm ļtvrtkem 

DŊti jako vdŊļn² posluchaļi na 

pŚ²rodovŊdnĨch  vych§zk§ch 



MŊs²ļn²k ń§bl²k 
 

     V roce 1999 se poprv® mezi naġimi ļleny a pŚ§teli objevil zpravodaj ń§bl²k. Zprvu jako 

tiġtŊnĨ obļasn²k, aby se v roce 2005 pŚemŊnil do podoby elektronick®ho mŊs²ļn²ku. Na jeho 

str§nk§ch se ļten§Śi dozvŊd² o dŊn² v ochranŊ ģivotn²ho prostŚed² nejen na jihu Ļech, o pr§ci 

Cally a spŚ§telenĨch organizac², ale tak® tu sv® m²sto naġly jiģ pravideln® rubriky jako MalĨ 

opravn²k biologickĨch omylŢ, Pr§vŊ vyġlo, Zelen® perly,  Zrozeno v KRASCI, Pozv§nky na 

akce ļi ń§bl²kova poradna. 

 

 

Calla pro dŊti 
 

     Calla nezapom²n§ ani na nejmenġ². Vydali jsme broģuru ĂĻesk® 

BudŊjovice ï Moje mŊsto ï Moje pŚ²rodañ urļenou pro dŊti od ġesti 

do deseti let, kterou jsme poskytli vġem ļeskobudŊjovickĨm ġkol§m 

jako doplŔkovĨ uļebn² materi§l environment§ln² vĨchovy. Broģura, 

kter§ prov§d² mal®ho ġkol§ka po pŚ²rodn²ch zaj²mavostech 

BudŊjovic, se setkala s velkĨm ¼spŊchem nejen u dŊt², ale i u 

dospŊlĨch. 

 

Jihoļesk§ krajsk§ s²Š environment§ln²ch center KRASEC 
 

     V roce 2007 jsme st§li u zrodu s²tŊ ekoporaden a ekovĨchovnĨch organizac² Jihoļesk®ho 

kraje poskytuj²c² komplexn² sluģby veŚejnosti v oblasti environment§ln² vĨchovy, 

vzdŊl§v§n², osvŊty a ekologick®ho poradenstv², kterou jsme pokŚtili hmyz²m n§zvem Krasec. 

Dnes m§ 19 ļlenŢ. Calla v Krasci pracuje ve vĨkonn® a dozorļ² radŊ a realizuje Śadu aktivit 

v r§mci spoleļnĨch projektŢ. Podrobn® informace o s²ti jsou na www.krasec.cz . 

 

ZelenĨ kruh 
 

     Calla nechyb² ani mezi tŚemi des²tkami ekologickĨch organizac², kter® jsou ļleny 

Zelen®ho kruhu. Pod²l² se tak na vytv§Śen² partnersk®ho vztahu mezi nevl§dn²mi 

neziskovĨmi organizacemi a veŚejnou spr§vou a vyuģ²v§ spoleļnĨ tlak na prosazov§n² 

konkr®tn²ch zmŊn v ochranŊ pŚ²rody, energetice nebo i pŚi udrģen² prostŚed², kter® umoģŔuje 

fungov§n² neziskov®ho sektoru. V²ce na www.zelenykruh.cz . 

 

Spolkov§ ļinnost Cally 
 

     Obvykle dvakr§t do roka se sch§z² 

ļlenov® obļansk®ho sdruģen² na ļlenskĨch 

schŢz²ch, kde rozhoduj² o dalġ²m zamŊŚen². 

Ļinnost mezi schŢzemi Ś²d² vĨbor. Ale 

potk§v§me se i na ŚadŊ akc², kter® kancel§Ś 

pŚipravuje.  Ļlenov® se mohou pod 

hlaviļkou Cally pod²let i na svĨch 

projektech v m²stŊ bydliġtŊ. NapŚ²klad 

v Borovanech takto sdruģen² zaġt²tilo 

projekty s§zen² stromŢ nebo zajistilo 

nŊkolik zaj²mavĨch vĨstav a pŚedn§ġek.  
 
 

     

S§zen² stromŢ v Borovanech 



Bez podpory by to neġlo 
 

     Calla by svoji dvacetiletou ļinnost a aktivity tŊģko mohla uskuteļnit bez finanļn²ho 

pŚispŊn² nadac², organizac², sdruģen², ¼ŚadŢ st§tn² spr§vy a samospr§vy, kter® za dobu jej²ho 

pŢsoben² podpoŚily jej² projekty. Ļinnost to byla velmi pestr§ a z naġeho pohledu i pŚ²nosn§ 

jak pro jednotlivce, tak i pro ġirokou a odbornou veŚejnost, ¼Śady, leckdy i podnikatelsk® 

subjekty. Ale co je nejdŢleģitŊjġ² ï pro naġi pŚ²rodu. R§di bychom vġem naġim 

podporovatelŢm tady a teŅ podŊkovali: 
 

Agentura ochrany pŚ²rody a krajiny ï 

stŚedisko Ļesk® BudŊjovice 

ARGE Atomstromfrei Rakousko 

AEE ï Arbeitsgemeinschaft 

ERNEUERBARE ENERGIE  

          a EEE G¿ssing 

arsenal research 

          a Interreg IIIB CADSES   

ĻeskĨ nadaļn² fond pro vydru 

ĻSOP 

EOG ï Association for conservation 

EUPRI ï Energie ï Umwelt ï 

Partnerschaft ï Regional ï Initiative  

EvropskĨ soci§ln² fondFeder§ln² agentura 

pro ģivotn² prostŚed² SRN 

Feder§ln² ministerstvo ģivotn²ho 

prostŚed², ochrany pŚ²rody a 

bezpeļnosti reaktorŢ SRN 

Feder§ln² vĨbor pro ģivotn² prostŚed² 

Fond malĨch projektŢ CBC Phare   

Fond T-Mobile 

Gr¿ne Liga Berl²n 

Heinrich Bºll Stiftung 

Hornorakousk§ vl§da 

JihoļeskĨ kraj 

Krasec 

Milieukontakt Oost Europa 

Ministerstvo ģivotn²ho prostŚed² ĻR 

Nadace Open Society Fund Praha 

Nadace Partnerstv² 

Nadace rozvoje obļansk® spoleļnosti 

(zprostŚedkov§vaj²c² podporu z Islandu, 

Lichtenġtejnska a Norska) 

Nadace Slun²ļko 

Nadace VIA 

Oak Foundation 

Sdruģen² stŚedisek ekologick® vĨchovy 

PAVUĻINA 

S²Š ekologickĨch poraden STEP   

Spr§va CHKO BlanskĨ les 

St§tn² fond ģivotn²ho prostŚed² ĻR 

Statut§rn² mŊsto Ļesk® BudŊjovice 

Stefan Batory Foundation 

Telef·nica O2 Czech Republic, a.s. 

Unabhªngiges Institut f¿r 

Umweltfragen e.V. 

Velvyslanectv² Nizozemsk®ho kr§lovstv² 

v ĻR (MATRA) 

ZelenĨ kruh 

 

Jochen a Erdmuth Wolterovi z 

NŊmecka, kteŚ² n§s podporuj² od prvn²ch 

krŢļkŢ a bez jejichģ pŚispŊn² by zaļ§tky 

byly o moc tŊģġ². 

 

   VelkĨ d²k patŚ² t®ģ vġem ļlenŢm a pŚ²znivcŢm Cally. TŊm, kteŚ² jsou s n§mi dvacet let, i 

tŊm, kteŚ² s n§mi vydrģeli kratġ² dobu. DŊkujeme naġim pŚ§telŢm, jeģ jsou z§roveŔ i 

extern²mi spolupracovn²ky Cally. DŊkujeme extern²m spolupracovn²kŢm, z nichģ se ļasem 

stali naġi pŚ§tel®. DŊkujeme naġim kolegŢm ze spŚ²znŊnĨch nevl§dek. DŊkujeme osv²cenĨm 

¼Śedn²kŢm i podnikatelŢm, kterĨch nen² tak m§lo, jak by se mohlo zd§t. DŊkujeme prostŊ 

vġem, kteŚ² n§m v onŊch prvn²ch dvaceti letech pomohli, podpoŚili n§s nebo byli ve spr§vnĨ 

ļas na spr§vn®m m²stŊ. Rozsah tohoto panelu a kr§tk§ lidsk§ pamŊŠ bohuģel nedovoluj², 

abychom na tomto m²stŊ byŠ jen vyjmenovali vġechny lidi, kterĨm za mnoh® vdŊļ²me.  

 
 

DŊkujeme!!! 

 
      



 

Vernis§ģ vĨstavy ĂCalla: Prvn²ch dvacetñ 
 

4. dubna 2011, Jihoļesk§ vŊdeck§ knihovna v ĻeskĨch BudŊjovic²ch 

 

  

 

  

VĨstavu jste mohli shl®dnout do 29. dubna. Uģ pŚemĨġl²me, kde ji prodlouģ²me ģivot. 

 

 


